
Voorzitter het is op zichzelf verstandig om in deze fase van het fusieproces met een zgn. beleidsarme 
perpectievennota te komen.

Wij hebben het dan ook over beleidsarm in die zin dat we niet komen met nieuwe voorstellen met 
(grote) financiële consequenties. Ik ben overigens benieuwd of onze fusiepartners dat ook doen. 

Maar beleid gaat om meer, veel meer, dan alleen om geld.
In de vastgestelde fusiedocumenten hebben we zeer veel ambities uitgesproken. Variërend van 
dienstverlening dichtbij onze inwoners tot aan energie neutrale gemeente in 2030. Die 
fusiedocumenten gaan dus over beleid. En zijn niet beleidsarm. en terecht.

De fusie zou er voor moeten zorgen dat alles anders en vooral beter wordt. De verwachtingen hebben 
we gewekt via onze stellingen en op de 26 GNL burgeravonden. Beleid schept verwachtingen. En dan 
gaat het er om hoe zetten we dat beleid om in concreet handelen. Over enkele aspecten daarvan wil 
ik het hebben. Ik beschouw dat als een bijdrage aan de noodzakelijke discussie daarover.

Openbaar bestuur is ook èn vooral mensenwerk. In het bestuur van de nieuwe gemeente zullen veel 
dezelfde mensen als in de huidige gemeentes terugkeren, ambtenaren, raadsleden, wethouders. Niet 
alles gaat per 1-1-2019 ineens veranderen. Daar moet je nu al aan gaan werken. En dat vraagt ook om 
een verandering van de politiek bestuurlijke cultuur.

Je hebt het dan over de wijze van omgaan binnen de raad en tussen college en raad.
Die wijze van omgaan heeft ook effecten op de samenleving. Het gaat om argumenteren. Om het 
herkennen van gemeenschappelijke belangen. Minder denken in coalitie en oppositie. Dus minder in 
tegenstellingen.

In Neerijnen is er veel verbeterd. Maar we zijn er nog niet. En we hebben straks ook te maken met de 
bestuurscultuur in Geldermalsen en Lingewaal. Welke bestuurscultuur streven we na in de gemeente 
West-Betuwe?

In dit verband een aantal vragen.

Moeten we wel altijd streven naar een meerderheidscoalitie met  min of meer gedetailleerde 
coalitieakkoorden.
Zou het niet vernieuwend kunnen zijn om een college samen te stellen met bekwame bestuurders, 
gebaseerd op een minderheid.
Bevorderen we daarmee niet dat de hele raad meer betrokken kan worden bij het beleid, maar ook 
dat fracties zich kunnen profileren.

De politieke cultuur moet veranderen, hoor je vaak zeggen. En in veel gevallen is dat waar. Er wordt 
geklaagd over de kwaliteit van raadsleden. En over de naar binnen gerichtheid van de politiek.

Daarom ontstaan allerlei ideeën om op een andere manier tot besluitvorming te komen. Ze komen 
vaak neer op depolitiseren.
Selecteer groepen bijvoorbeeld door loting die de agenda van de gemeente gaan bepalen. Denk ook  
aan G1000 initiatieven. Aan Code Oranje, een initiatief van vooral  burgemeesters. Ook in onze 
fusiedocumenten zie je dit soort opmerkingen.
Vooral geen politiek bedrijven. Raadsleden wordt gevraagd om vooral te luisteren.
Het bidboek stelt de agenda voor de toekomst op. Inwoners geven aan hoe ze de toekomst zien. 
Inwoners bepalen zelf posities o.m.  over de verdeling van taken en verantwoordelijkheden tussen 
samenleving  èn gemeente.



Maar is het niet juist een taak van politieke partijen om aan te geven hoe zij de agenda voor de 
toekomst zien?
Zijn verkiezingen en niet voor om mensen te laten kiezen uit verschillende visies op die toekomst?
Nieuwe initiatieven zijn van groot belang als een zeer waardevolle aanvulling op onze representatieve 
democratie.
Maar niet om in de plaats te komen van onze representatieve democratie.

Want hoe je het wendt of keert. Er gaan, ook bij verkiezingen voor de gemeenteraad veel meer 
mensen naar de stembus dan dat er mensen gestemd hebben op de naam West-Betuwe of dat er 
hebben deelgenomen aan de burgeravonden.

Ik pleit er dus nogmaals voor om de politiek, ook lokaal meer te betrekken bij het proces dan nu het 
geval is.
En dat er dus straks in november 2018 wat te kiezen valt.
Niet depolitiseren. Maar de politiek vernieuwen.  Immers slechts vernieuwing kan behouden. Achter 
blijft die stil blijft staan.
Ik heb al eerder gevraagd om een plan van aanpak om raadsleden meer bij het fusieproces te 
betrekken. Een positief antwoord is helaas uitgebleven.

Laten we daar naast vermijden dat de komende burgeravonden uitmonden in meer van hetzelfde. 
Niet blijven steken in ambities. 
Er wordt veel gesproken over stippen op de horizon.
Het moet dan wel gaan om concrete stappen/concrete plannen om daar na toe te werken. Dat zorgt 
voor vertrouwen.
Op 1-1-2019 dus geen plannen van aanpak. Maar uitvoeringsplannen, waaruit de nieuwe raad kan 
kiezen èn prioriteren.

Bij beleid gaat het dus niet alleen om geld uitgeven.
Het gaat om veranderen en vernieuwen van cultuur, houding en gedrag. En dat geldt ook voor werken 
aan vertrouwen.

evt 6/7/2017


